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N avne-  og adresseoversigt
K ommu neforeningsformand
Ketty Christoffersen, O mmevej 2, 6740 B ramming 
Tlf. 75191259 /  22534209 M ail: keot@mail.dk

N æ stformand Klaus F og, Hillerupvej 44, 670 R ibe
Tlf. 21156909 Mail: kfog@bbsyd.dk 

K asserer Lilian A ndersen, Roald A mundsensvej 31, 6715 E sbjerg N
Tlf. 75132500 M ail: la@apalaw .dk

Væ lgerforeningsformæ nd:
Bramming:  Laurids Schack, Mejsevej 12, 6740 B ramming 
Tlf. 29414239 M ail: schack@bramminnet.dk

Daru m:  Peter Lundgaard, G l. Darumvej 23, 6740 B ramming 
Tlf. 20229078 M ail: pl@kvg-is.dk

H viding- V.Vedsted Venstreforening:  Thomas B jerrum Rosenstand, 
B jørnkærvej 5, Egebæk, 6760 R ibe
Tlf. 23605017 M ail: thomasbjrosenstand@gmail.com

E sbjerg:  Henning Lyager, F ynsgade 10 st.3., 6700  Esbjerg 
Tlf. 26772459 M ail: lyager@privat.dk

E sbjerg opland:   
Tage B irk, Vibevangen 5, 6715 E sbjerg Ø  
Tlf.  Mail: brik6715@ vip.cybercity.dk

E sbjerg Vest:  Lena Schou Jørgensen, G aleasen 7, 6710 E sbjerg V
Tlf. 29299115 Mail: lena.s.j@bbsyd.dk 

Grimstru p  -  V. N yk irke:   
Ketty Christoffersen, O mmevej 2, 6740 B ramming  
Tlf. 75191259 M ail: keot@mail.dk

Vejru p- Gør ding:   
Hans Erik A ndersen, Kløvermarken 49, 6690 G ørding 
Tlf. 76223482 M ail: hans-erik-andersen@jubii.dk

Je rnved:  B ent Jepsen, Plougsvadvej 13, 6771 G redstedbro
Tlf. 51549469 Mail: bkj@ofir.dk

N r. F aru p:   
Hans Marten Lund Smidt, Tanderupdigevej 36, 6760 R ibe
Tlf. 75424345 /  61169649 M ail: tanderupgaard@gmail.com

O bbekjæ r- K alvslu nd:  Leif Møller, O bbekærvej 100, 6760 R ibe
Tlf. 75441316 /  23397916 M ail: varmingsminde@live.dk 

R ibe:  A nnemette Knudsen-A ndersen, Ø ster Vestedvej 74, 6760 R ibe 
Tlf. 75424979 /  21215633 Mail: ankan@esbjergkommune.dk

R oager- S eem- S pandet:  A lex S ørensen, Roagervej 329, 6760 R ibe
Tlf. 75443130 /  40122102 M ail: alesr@esbjergkommune.dk

T jæ reborg- S neu m:   
Henrik A ndersen, Sønderbyvej 28, 6731 Tjæreborg,  
Tlf. 75175421 /  40123355 M ail: hat@post.tele.dk

Vester N ebel:  Egon Rasmussen, G l. Lifstrupvej 33, 6715 E sbjerg N 
Tlf. 75169343 M ail: erna-egon@bbsyd.dk

F ormand for K andidatbestyr elsen E sbjerg By:  
A rne Paabøl A ndersen, Roald A mundsensvej 31, 6715 E sbjerg N
Tlf. 75132500 /  22694230 M ail: aa@apalaw .dk

F ormand for K andidatbestyr elsen E sbjerg O megn:
Thomas B jerrum Rosenstand, B jørnkærvej 5, Egebæk, 6760 R ibe
Tlf. 23605017 M ail: thomasbjrosenstand@gmail.com

E U u dvalgsmedlem:  A lex S ørensen, Roagervej 329, 6760 R ibe
Tlf. 75443130 /  40122102 M ail: alesr@esbjergkommune.dk

LO F  E sbjerg:  Jørgen Engkebølle, Rosenparken 9, 6740 B ramming
Tlf. 75 17 27 35 M ail: joergen-engkeboelle@mail.tele.dk

VU E sbjerg og R ibe:  
Rasmus Møhring Madsen, Nørvang 88, 1. 16, 6700 F anø   
Tlf. 31216122 Mail: mohring@vu.dk

Byr åd sgru ppen:
Borgmester Johnny Søtrup, Kirkegade  1, 3 th, 6700 E sbjerg
Tlf.: 751 25070 /  27241200 M ail: johs@esbjergkommune.dk

Vic eborgmester Jesper F rost Rasmussen, Tranbergvænget 21,  
Vr. Nebel, 6715 E sbjerg N 
Tlf. 27241800 /  75169382 M ail: jesra@esbjergkommune.dk

Gru ppeformand Kurt B jerrum, G ørdingvej 70, 6771 G redstedbro 
Tlf. 22955266 Mail: kurbj@esbjergkommune.dk

Jakob Lose, Hostrups  A llé  1, 6700 E sbjerg
Tlf. 26744053 M ail: jl@esbjergkommune.dk

Henning Ravn, Lunagård 22, 6740 B ramming 
Tlf. 40101246 M ail: henra@esbjergkommune.dk

A lex S ørensen, Roagervej 329, Vodderbro, 7660 R ibe  
Tlf. 53283130 M ail: alesr@esbjergkommune.dk

Kurt Jakobsen, Vester Vedstedvej 65, 6760 R ibe
Tlf. 22750767 M ail: kuja@esbjergkommune.dk

A nnemette Knudsen A ndersen, Ø ster Vedstedvej 74, 6760 R ibe  
Tlf. 75424979 /  21215633 Mail: ankan@esbjergkommune.dk

Karsten Degnboel, A lsædvej 2E, 6740 B ramming 
Tlf. 23238249 M ail: kade@esbjergkommune.dk

Henrik A ndersen, Sønderbyvej 28, 6731 Tæreborg 
Tlf. 40186224 M ail: hat@post.tele.dk

Jørn Schultz , Å birken 13, 6690 G ørding
Tlf. 75178332 /  24640120 M ail: jschu@esbjergkommune.dk

A nders Rohr Jørgensen, Hillerup Markvej 6, Hillerup, 6760 R ibe 
Tlf. 22562494 M ail: arj@mail.dk

Tommy Noer, Merkurvænget 79, 6710 E sbjerg V. 
Tlf. 40174301 M ail: ton@esbjergkommune.dk

Jens Vind Petersen, G l. Vardevej 78M , D15, 6700 E sbjerg 
Tlf. 401221 11 Mail: jep4@ esbjergkommune.dk

R egionsråd sformand Stephanie Lose, Hostrup A llé  1, 6700 E sbjerg 
Tlf. 25330982 M ail: slo@rsyd.dk

R egionsråd smedlem Henning Ravn, Lunagård 22, 6740 B ramming 
Tlf. 40101246 M ail: henra@esbjergkommune.dk

F olketingsmedlem Carl Holst, Nordhaven 5, 6630 Rødding 
Tlf. 40325210 M ail: carl.holst@ft.dk

E u ropa medlem 
Ulla Tørnæs, Skjernvej 133, Nr. F elding, 7500 H olstebro 
Tlf. 97404570 M ail: ulla.tornaes@europarl.europa.eu

F anø:  
K ommu neforeningsformand og byr åd smedlem
Dennis F eldberg, Kirkevejen 39, 6720 F anø,
Tlf. 75162490 M ail: dennis@fanonet.dk 

Borgmester Erik Nørreby, Strandvejen 10A , 6720 F anø
Tlf. 76660102

Vic eborgmester Marius Nielsen Landevejen 63, 7620 F anø
Tlf.  75164399
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BLADUDVALG
Lena Schou Jørgensen, Esbjerg, Tlf. 29299115, Mail: lena.s.j@bbsyd.dk

Jørgen Lehnemann Prenslev, Ribe, Mail: jorgen@prenslev.dk

Sidste frist for indsendelse af artikler/læserbreve til næste nummer 
er d. 2. april 2016 - sendes til mail: lena.s.j@bbsyd.dk

Danmark er et dejligt land. 
Ikke et perfekt land, men et af de bedste i verden

Venstre i Esbjerg Kommuneforening takker for godt samarbejde i 2015 og ser frem mod 
2016 med gode arrangementer til glæde for vore trofaste medlemmer.
2015 har været et udfordrende år for Venstre, hvor der i befolkningen blev slået skår i 
tilliden, men den kan vi ikke få rettet op på, uden at vi alle hjælper til ved at møde op 
til dialog.  
Det seneste år havde vi valg til folketinget, hvor vi i Esbjerg havde 2 kandidater op-
stillet, som vore vedtægter foreskriver i lighed med andre store byer i Danmark i forhold 
til indbyggerantal.
Venstre tabte valget, men vandt regeringsmagten, hvor vi alle holdt vejret på valgafte-
nen. 
Carl Holst havde et godt valg og er medlem af folketinget.
Lars Løkke Rasmussen sammensatte regeringen og begyndte at føre den politik, vi alle 
godt kan lide og fremsatte hurtigt forslag, som også blev vedtaget – dejligt!  Så føler vi 
at vi er på rette vej igen og fået nøglerne tilbage.
3. december var vi til valg igen, om retsforbeholdene – men det valg blev forstået fork-
ert af befolkningen. Ulla Tørnæs og jeg gik i Kongensgade Esbjerg og talte med folk, 
som sagde Nej til EU og ikke som vi i Venstre sammen med andre partier Ja til retsfor-
beholdene. Det blev et Nej og Lars Løkke tog det til efterretning med den udfordring 
dette giver for hele Danmark i forhold til EU. 

Venstre for fremtiden

Jeg glæder mig til de udfordringer, som vi 
sammen skal løfte i 2016.

Med venlig hilsen

Ketty Christoffersen
Kommuneforeningsformand
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S å gi k endnu  et år
Af J ohnny  Søt rup, bor gm est er 

Vi er nu halvvejs igennem denne byrådsperiode og kan se tilbage 
på et særdeles travlt 2015, hvor der skete rigtig mange ting.

jli  a  i i  fik  r l d  r ri  o  r r kk  i 
arbejdstøjet og faktisk har fået gennemført en række sager aller-
ede, på trods af vanskelige parlamentariske vilkår.

rr  ka  d  ikk  a  i i li r  d  o  r 
i skrivende stund, primo januar, er den seneste meningsmåling 
deprimerende læsning. I følge G reens A nalyseinstitut er væl-
gertilslutningen til Venstre nede på 16,6 % , som er den ringeste 
måling siden 1990.
Lad os alle håbe, at tallene retter sig her i løbet af det nye år!

Kommunalt har vi haft et travlt år med ganske mange store udfordringer. En af de 
største udfordringer var at få genskabt balancen mellem udgifter og indtægter i vores 
kommunale husholdning. F orskellige omlægninger af statens tilskud til kommunerne, 
refusionsordninger, bloktilskud mv har gjort, at Esbjerg kommune har mistet meget 
store millionindtægter. Det var derfor nødvendigt at gennemføre ganske store besparels-
er i efterårets budgetlægning. B esparelser, som vi nu er i gang med at udmønte. Men 
a k  o  d  r i or  ri a  old i  ka  i ikk  br  r   d d  i 

får ind i indtægter.
Jeg er glad for, at hele 27 ud af byrådets 31 medlemmer stod bag det budgetforlig, som 
vi indgik i september måned.

 a d  or dfordri  i ar arb jd  d i d  for a  r ar r  i i -
ationen. Det er naturligvis ikke et isoleret Esbjerg kommune problem, men en national 
dfordri . okal  i r d  i  d r k i  a  i id  r d l  fik a   kald  

k o i  d  d r ar f  o old illad l  o  i f r d  r  r i 16. 
dfordri  o fa  ok r d  a  d  i r  o  ar r  il fa ili a-

mmenføring, hvilket sætter boligsituationen under et voldsomt pres. 
Det har været opmuntrende at se, hvor positiv en tilgang vore borgere har haft til at 
j l  di  k r  o  ar r  d a  il a   fra orribl  il a d  i d r  

hjemlande. 
do r k o i  ar i o  id   r  od a  o kri  4  a la r  

som nu bor på det tidligere statshospital i Hviding mens deres ansøgning om opholdstil-
ladelse bliver behandlet. O gså her vil jeg gerne rose lokalbefolkningen for deres store 
imødekommenhed. 

Vi har i det forgangne år igen haft et fortrinligt samarbejde med vore mange lokalråd. 
 r  ri i  fi  d  for b r d  a  a    ko ak  d lokalo r d r  .  

det er også min klare fornemmelse, at lokalrådene er glade for samarbejdet.  O g i dette 
samarbejde er det rigtig dejligt at opleve den gejst, der er tilstede og møde de ildsjæle, 
der giver dynamik til lokalsamfundene. I  den forbindelse bør det også lige nævnes, 
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at byrådet i 2015 har udarbejdet og vedtaget en landdistriktspolitik for Esbjerg kom-
mune.

f a dr  i  a  l d  o r ka  i  :
A t der i B ramming kom nyt liv i B anegården, A t Kannikegården i Ribe nu er færdig og 
dermed fuldstændiggør Domkirkepladsen på smukkeste vis, at den første etape af den 
smukt renoverede gågade i Esbjerg er taget i brug. A t det stadig går forrygende godt for 
vores havn, at der også i år er kommet mange nye virksomheder til vores kommune.

 d r i 15 bl  ol  5  r  b r d  d i 14  ilk  d r  o i i  
for fremtiden.
G odt Nytår.

M idtvejs
Af Henrik Andersen, byrådsmedlem

Vi er nu midtvejs i denne byrådsperiode, hvordan er det så gået i 
forhold til det Valg Handlings Program, som vi gik til valg på.
Jeg vil her nævne nogle eksempler på, hvad vi i Plan &  Miljø 
Udvalget har beskæftiget os med i de første 2 år af valgperioden 
og som jeg syntes er meget på linje med det, som står i Valg 
Handlings Programmet på vores område.
Der er udarbejdet og igangsat mellembyplaner for de 4 mellem-
byer med G redstedbro som den sidste. I  G ørding er man nået 
rigtig langt, og byen har fået et stort løft omkring stationsområ-
det og bymidten.  Der er forbindelse med mellembyplanen blevet 
tilført, til de som har søgt, byfornyelsesstøtte til renovering og 

istandsættelse af boliger. Mellembyplanen for Tjæreborg er sat i gang under mottoet 
– en by med energi – og skal være et eksempel på en bedre by, hvor borgere og erhverv 
kan agere klimavenligt og bæredygtigt inden for en række indsatsområder.
Muligheden for boliger i de kystnære områder er der også blevet åbnet for, udvalget 
sagde ja til udarbejdelse af nyt lokalplanforslag, som gav mulighed for opførelse af 8 
mindre huse på Sjelborg Strandvej. Naturstyrelsen var af en anden mening og sagde i 
første omgang nej til projektet med den begrundelse, at der ikke var nogen planlægnings 
eller funktionel begrundelse for at opføre boliger i landz one og inden for kystnærhed-
sz onen. Efter regeringsskiftet i sommers inviterede Esbjerg Kommune den nye erhvervs 
og vækstminister på besøg, for at bl.a. at besigtige projektet og det har vist sig ikke at 
være nogen dårlig ide, for i december kom der brev fra ministeriet at de frafaldt indsi-
gelsen mod lokalplanen om opførelse af de 8 boliger. O g dermed er vejen forhåbentlig 
også banet for evt. nye projekter i området. 
 forbi d l  d d  ko d  l k rifi ri  af j r ba  r k i  d r ko  

- Esbjerg, er ønsket om etablering af et ” trinbræt”  i Jerne også på dagsordenen, til gavn 
for hele lokalområdet og ikke mindst Campus.
B lot nogle få eksempler på at vi efter min mening lever op til vores Valg handlings 
Program
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Af J ohnny  Søt rup, bor gm est er 
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jli  a  i i  fik  r l d  r ri  o  r r kk  i 
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rr  ka  d  ikk  a  i i li r  d  o  r 
i skrivende stund, primo januar, er den seneste meningsmåling 
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gertilslutningen til Venstre nede på 16,6 % , som er den ringeste 
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a k  o  d  r i or  ri a  old i  ka  i ikk  br  r   d d  i 

får ind i indtægter.
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 a d  or dfordri  i ar arb jd  d i d  for a  r ar r  i i -
ationen. Det er naturligvis ikke et isoleret Esbjerg kommune problem, men en national 
dfordri . okal  i r d  i  d r k i  a  i id  r d l  fik a   kald  

k o i  d  d r ar f  o old illad l  o  i f r d  r  r i 16. 
dfordri  o fa  ok r d  a  d  i r  o  ar r  il fa ili a-
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j l  di  k r  o  ar r  d a  il a   fra orribl  il a d  i d r  

hjemlande. 
do r k o i  ar i o  id   r  od a  o kri  4  a la r  
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 r  ri i  fi  d  for b r d  a  a    ko ak  d lokalo r d r  .  
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at byrådet i 2015 har udarbejdet og vedtaget en landdistriktspolitik for Esbjerg kom-
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 d r i 15 bl  ol  5  r  b r d  d i 14  ilk  d r  o i i  
for fremtiden.
G odt Nytår.

M idtvejs
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Danmark i bedre balanc e
O gså t il gavn for E sbjerg og omegn

Af C ar l Hol st , fol ket ings medlem

Venstre regeringens målsætning om et Danmark i bedre balance 
er meget ambitiøst. Men det er også en nødvendig politik fordi 
Danmark gennem de senere år har oplevet en skævvridning fra 
land til by.

Derfor har regeringen – under overskriften Danmark i bedre bal-
ance – taget en række initiativer.

r  o  fr  ar a  b l  a  d   r kk  a -
lige arbejdspladser. A lene i den sydjyske storkreds vil man frem 

od d a  af 1  d  549 a li  arb jd lad r.
I  Esbjerg kommune kommer der samlet set 190 nye arbejdspladser – 105 af dem er dele 
af Ernerginet.dk;  Energistyrelsen samt Erhvervsstyrelsen, og de får alle til huse i Esb-
jerg by. Y derligere 85, s om er dele af Skat og F ærdselsstyrelsen bliver placeret i Ribe. 

d i  af d  a li  arb jd lad r il bri  da k r  r   d  a li  
institutioner, som er til for alle danskere – ikke kun københavnere.

Med til Danmark i bedre balance hører også bedre muligheder for bosætning, vækst og 
beskæftigelse i landdistrikterne. Her er Landbrug og F ødevarer et hovederhverv, som 
årligt eksporterer for 148 m ia. kr. og beskæftiger 140.000 pe rsoner.

F ør valget lovede Venstre en 16 punktsplan, der skulle sikre bedre vilkår for erhvervet. 
Det løfte har regeringen allerede nu lavet en aftale om. Med aftalen bliver reguleringen 
af landbruget mere målrettet. De tvungne randz oner fjernes og harmonikrav for slagtes-
vin hæves til EU normen. A lt sammen for at skabe mere vækst. 

Men der skal mere til. Derfor skal der generelt arbejdes på at skabe gode vilkår for 
produktion og investeringer. Planloven skal lempes. I  dag er den en spændetrøje for 
vækst – ikke mindst uden for de store byer.

Men der skal også ses på realkredit reglerne, så der bliver bedre adgang til at låne penge 
til bolig og erhverv i landdistrikterne. Lånemuligheder må ikke afgøres af postnummer-
et. Derfor skal den såkaldte 6 månedsregel afskaffes og retningslinjerne om rådigheds-
beløb skal ændres, så det bliver lettere at låne til boligkøb uden for byerne.

A lt sammen også til gavn for Esbjerg by og landdistrikterne i Esbjerg kommune.
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F A nØ  -  bA rE dEJ liG
U d l e j  d i t  so m m e r h u s l o ka l t

dA nibO
F a n ø  S o m m e r h u su d l e j n i n g
L a n g e l i n i e  9 b  -  6 7 2 0  F a n ø

T l f .  7 5  1 6  �6  9 9  -  w w w . d a n i b o . d k

re f s g a a r d  ru l l e g r æ s  ri b e
L e ve r a n d ø r  t i l  p r i va t e  o g  p r o f e ssi o n e l l e

Hurtig og fleksibelfra bestilling til levering/udlevering
Å b e n  a l l e  u g e n s d a g e  -  r i n g  f o r  e t  g o d t  t i l b u d

H e n r i k R e f sg a a r d  O l e se n  -  2 0  2 8  6 0  4 4

w w w . r e f sg a a r d r u l l e g r a e s. d k

H Er kU nnE 
din 

A nnO nC E 
siddE
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Webitall ApS
Sædding Strandvej 61
6710 Esbjerg V

Tlf. 70 26 62 63
www.webitall.dk
E-mail: home@webitall.dk

Hjemmesider
...eksempelvis
  · Statiske hjemmesider
  · CMS løsninger
  · Webshops

Database-løsninger
...eksempelvis
  · Online tidsregistrering
  · Nyhedsbreve
  · Opgavestyring

Opdatering af eksisterende løsninger
...eksempelvis
  · Redesign og udvikling af eksisterende hjemmesider
  · Søgemaskineoptimering
  · Strategisk sparring

Mangler du hjælp..?

Jakob Lose, indehaver



9

F A nØ  -  bA rE dEJ liG
U d l e j  d i t  so m m e r h u s l o ka l t

dA nibO
F a n ø  S o m m e r h u su d l e j n i n g
L a n g e l i n i e  9 b  -  6 7 2 0  F a n ø

T l f .  7 5  1 6  �6  9 9  -  w w w . d a n i b o . d k

re f s g a a r d  ru l l e g r æ s  ri b e
L e ve r a n d ø r  t i l  p r i va t e  o g  p r o f e ssi o n e l l e

Hurtig og fleksibelfra bestilling til levering/udlevering
Å b e n  a l l e  u g e n s d a g e  -  r i n g  f o r  e t  g o d t  t i l b u d

H e n r i k R e f sg a a r d  O l e se n  -  2 0  2 8  6 0  4 4

w w w . r e f sg a a r d r u l l e g r a e s. d k

H Er kU nnE 
din 

A nnO nC E 
siddE

8

Webitall ApS
Sædding Strandvej 61
6710 Esbjerg V

Tlf. 70 26 62 63
www.webitall.dk
E-mail: home@webitall.dk

Hjemmesider
...eksempelvis
  · Statiske hjemmesider
  · CMS løsninger
  · Webshops

Database-løsninger
...eksempelvis
  · Online tidsregistrering
  · Nyhedsbreve
  · Opgavestyring

Opdatering af eksisterende løsninger
...eksempelvis
  · Redesign og udvikling af eksisterende hjemmesider
  · Søgemaskineoptimering
  · Strategisk sparring

Mangler du hjælp..?

Jakob Lose, indehaver



1 1

Generalforsamling
Venstres Kommuneforening

Esbjerg Kommune

torsdag den 31. marts 2016 
kl. 19.00

Darum Kultur- og Fritidscenter
Nørrebyvej 16A, 6740 Bramming

Dasgoden iflg. vedtægterne
forslag til vedtægtsændringer

Gæstetaler 
Justitsminister 

Søren Pind

1 0

N yt år storsk til varmestu en
Af C ar l Hol st , fol ket ings medlem

Kort før nytåret blev jeg kåret af Ekstra B ladets læsere til årets nytårs torsk. Med kårin-
gen følger en kæmpe torsk på knap 6 kg.

G ennem tiderne er æren tilfaldet Uffe Ellemann Jensen, som modtog den 5 gange og 
r  a  ar kif d  a i i r  f  or k .

Ti l  ar j  l  jor  i  for j  il   a  af fi k  ill  j  r  i  il a -
dre.

 ar ba r d  for  a  j  a da  d  11. ja ar r r d  fi k  d ilb r  
varmestuen i Esbjerg. Her kunne knap 30 af varmestuens brugere nyde den.

Det glæder mig at varmestuen kunne få glæde af den. Jeg har dog ingen ambitioner om 
at modtage Ekstra B ladets hæder igen, men jeg vil gerne støtte varmestuen på anden 
vis.

Torsken blev tilberedt sammen med Tano A lonso og serveret i 
ar  a  d r  r kj r i id .
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N yt år  – t id til statu s
Af St ephani e L os e, regi ons rådsfor mand

Et halvt år som regionsrådsformand er en god anledning til at 
gøre status – og se lidt fremad. O gså her i Kornblomsten. Det har 
været et stormfuldt efterår i regionen – på mere end é n måde. 

I  sensommeren 2015 tog blæsten omkring den nye ambulan-
ceoperatør, B I O S, for alvor til. Regionsrådet har gennemført et 
udbud af ambulancetjenesten, fordi vi skulle, og fordi konkur-
rence om opgaver, der løses af private virksomheder, er sundt. 
O g i en tid, hvor vi presses af besparelser på sundhedsområdet, 
er de besparelser, som ambulanceudbuddet har givet os, bestemt 
værd at tage med – ca. 50 mio. årligt. 

Men skiftet fra F alck til primært B I O S er ikke gået stille af. Medieopmærksomheden 
var massiv – og ganske forståelig – da det viste sig, at B I O S havde store problemer med 
at bemande hele beredskabet fra 1. september. September var en turbulent måned for 
B I O S og den syddanske ambulancetjeneste. Men med responstider på højde med de 
id  d r  or al k k r  d d i  il r  r dd r  o   o  d  

lidt attraktive alternativer i sigte, holdt regionsrådet fast – og B I O S har gradvist fået 
stabiliseret sin drift. Her pr. 1. januar er indkøringsperioden overstået, og ambulanceop-
eratørerne kan idømmes bod, hvis de ikke leverer, det de skal. B I O S er stadig afhængig 
af ekstra vagter fra sine reddere, men status er i konstant bedring, vi glæder os til følge 
ambulancetjenesten i det nye år.

Efterfølgende har regionen også været i noget af et stormvejr omkring den tidligere 
regionsrådsformand. Det har vi i Venstres gruppe forsøgt at håndtere efter bedste evne. 
Men det stormvejr, regionen har været i, må ikke blæse fokus væk fra, at sygehusene, de 
sociale institutioner, psykiatrien og regional udvikling dagligt har skabt og skaber rigtig 
gode resultater. I sær nu er det på sin plads at huske, at vi står på et stærkt fundament i 
Region Syddanmark. 

Vi har i alle årene haft styr på økonomien med en økonomisk planlægning, som til sta-
dighed rækker længere end et år ad gangen. Medarbejderne på vores sygehuse har lev-
eret god kvalitet og høj effektivitet. O g regionen er i front, når det for eksempel handler 
om at overholde behandlingstider på kræftbehandling og hjertebehandling. I  Esbjerg-
a  r d r r  k l r  d  od  f da   d d o r d  f. k . 
r d   ll  k  Mod a l  M  o  i r fr  il l  offi i l  a  i d i  i 

2016, kendt for at være en af landet allerbedste! Det gode økonomiske fundament be-
tyder også, at vi kan investere i at ombygge og nybygge sygehuset i Esbjerg, selvom vi 
ikke har fået penge fra staten til det. Det er med til at cementere sygehusets status som 
akutsygehus for det sydvestjyske område. F or tiden pågår planlægningen af opførslen 
af den nye sengebygning, som skal stå færdig i 2019 med 158 e nestuer. 

1 �

I  psykiatrien har vi indført udrednings- og behandlingsret tidligere end aftalt med re-
geringen. Regionens målsætning om at halvere brugen af tvang i psykiatrien er mere 
ambitiøs end den nationale, og allerede nu ser vi resultater i form af et markant fald i 
b l fik ri r.  ld r rli  i bj r  or j  i d b r i d i d  j  d  
samlede ombygning og nybygning på Spangsbjerg, hvor der er investeret ca. 270 mio. 
kr. i en tidssvarende psykiatri. F lotte rammer, som også giver resultater på f.eks. reduk-
tionen af tvang. Samtidig betyder de veludbyggede lokale psykiatrier, at vores psykiatri 
r  af d   il li  i la d   i bj r  fi d r i d   lokal kia ri 

i de nye bygninger inde i midtbyen ved ” B ørsen” . 

Som det fremgår af ovenstående bygger vi nye sygehuse, og vi bygger om. B åde inden 
for somatikken og i psykiatrien. ” Hvorfor bruger regionsrådet ikke pengene på patien-
terne? ” , kunne nogle måske spørge. Svaret er, at når vi bygger moderne, venlige og lyse 
rammer, investerer vi også i bedre behandling til patienterne. 

Når det gælder om at skabe regional vækst og udvikling, har vi et vækstforum, der med 
sine strategiske satsninger gør en forskel. Det er vi glade for. Vækstforums opgave er 
nemlig at skabe de bedst mulige rammer for vækst og udvikling i regionen, og det gør 
vi bl.a. i et godt samarbejde med de 22 kommuner i regionen og øvrige aktører. En af 
Vækstforums prioriterede klynger er fortsat offshore, der har sit centrum i Esbjerg. A r-
bejdet med klyngen har betydning for hele landet og er med til at cementere Esbjergs 
status som Danmarks Energimetropol.

Det med at skabe vækst og udvikling og gode vilkår for at kunne arbejde, bo og leve i 
alle dele af regionen optager os rigtig meget. Jeg ser frem til at stå i spidsen for det arbe-
jde, regionsrådet har med at skabe de bedste rammer for sundhed, vækst og udvikling og 
” et godt liv i et attraktivt, aktivt og produktivt”  Syddanmark – for sådan lyder visionen i 
den regionale vækst og udviklingsstrategi, som træder i kraft i 2016, nemlig. 
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T anker om F remtidens Æl dre by
Af T om my N oe r, byrådsmedlem

bj r  f r r  ldr  o  d  ldr  il fr o r d r   rr  
del af kommunens budget. Så derfor bør der ske en omlægning 
og effektivisering af dette område.
Nuværende tankegang er, at de ældre skal være længst muligt 
i eget hjem. Dog har det vist sig, at der er ulemper ved denne 
model. F remtidens ældre vil have en meget højere gennemsnit-
salder, som vil være hæmmende for mobiliteten og dermed vil 
muligheden for ensomhed og isolation i høj grad være tilstede. 
Desuden går der også meget tid for plejepersonalet med at køre 
fra det ene sted til det andet. Ved at samle de ældre i Æ ldre byer, 
vil vi få kilometerne på landevejene konverteret om til mere om-

sorg og pleje for de ældre.
Som det ser ud nu, er der en del ældre mennesker, der er blevet stavnsbundet til de-
res nuværende boliger, da der ikke rigtig er noget alternativ. Så behovet for mindre 
selvstændige seniorboliger er der! 
Jeg håber at ” F remtidens Æ ldre by”  vil bygges op omkring mangfoldighed og fællessk-
ab, med faciliteter og aktivitets muligheder, der vil minimere risikoen for isolation og 

o d. d i dr i  kal d r l    k ibili  o  b k li d  
da de ældre vil have mange forskellige behov.
G ode transportmuligheder skal være tilstede, da det gør den ældre mere mobil til at 
klare nogle af dagligdagens behov og benytte sig af de mange tilbud for indkøb, kultur-
tilbud og socialt samvær der er i kommunen.
A lt i alt vil dette forhåbentligt være medvirkende til øget livsglæde for fremtidens æl-
dre.
Jeg ser frem til og håber, at det mest visionære projekt vinder jf. ovenstående tanker.
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Generalforsamling og vinsmagning i Venstre Vest
onsdag den 24. f ebru ar 2016 k l. 19.00

S tøt  VE N S T R E  VE S T  og mød  op til en spæ ndende aften 
i J on og Dittes H u s  med

Vinsmagning

og P olitisk indlæ g ved F olketingsmedlem C arl H olst

•
•
•

Vinsmagning med en let anretning - afbrudt af vores årlige generalforsamling. 

Vinsmagningen vil byde på klassiske vine og vine fra den “ nye verden”  valgt fra den 
“ gode hylde” .

A ftenen starter med en frisk og fed chardonnay fra Chile. Efterfulgt af en velafstemt 
ro i  fra lia  ali . d i  i dl d  i d  l  afd li  d  o  i o  
noir fra New  Z ealand. Herpå bliver vinen gradvist kraftigere via en tæt Rhône vin og 
en elegant crianz a fra Rioja. De sidste rødvine består af en spændende sydafrikaner fra 
G len Carlou, fulgt af en luksusvin på tørrede druer fra I taliens hæl. F inalen udgøres af 
en god sydafrikansk portvin.
A ftens vinekspert er Peter Christiansen fra Vinoman vinhandel, F rodesgade 130.

Som afslutning på aftenen vil der blive mulighed for, at gøre et godt vinkøb. 

A lt det kan du få for et symbolsk beløb på 50 kr.

Du er velkommen til at invitere konen, manden eller en nabo med. 
Tilmedling til Lena via mail lena.s.j@bbsyd.dk efter først til mølle princippet. 

Vel mødt 

VENSTRE VEST Esbjerg

Stemmeret kun for medlemmer!
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Bu dget 2016
Af K ur t  B j errum , byrådsmedlem og gr uppe for mand

I  skrivende stund er det jul 2015, snart starter et nyt år, med nye 
udfordringer og problemer. Ser man tilbage på året som snart er 
gået har vi i byrådet haft store udfordringer. Vi stod over for et 
budget 2016, hvor der skulle skæres rigtig meget.
A llerede ved det forrige budget ( for 2015)  blev der foretaget 
nogle nedskæringer, men vi vidste godt, at vi ikke var i mål. Det 
blev dengang aftalt, at man allerede i starten af 2015 skulle starte 
på en undersøgelse af, hvilke forhold der gjorde at økonomien 
i kommunen var dårligere end vore sammenligningskommuner. 

o l fir a   bl  a  il a   r r   all  o  
d r  ra or  i r r  r a r il i a io . r dl d  

er vores skattemæssige indtjening ca. 3 procent lavere end landsgennemsnittet, og når vi 
 i  o l  o r d r br r  d l r  idl r d i   kal d   al . 

Y derligere har vi så også mistet mange bloktilskuds kroner fra staten.

Så det var med bange anelser, at budgetforhandlingerne blev indledt, og vi blev også 
præsenteret for nogle voldsomme spareforslag. O gså nogle, som ville gøre rigtig ondt. 
Der var jo ingen tvivl om, at der ville komme serviceforringelser. Men der blev jo egent-
li  for old i  r i  i d bla d   br d  r al af ar i r .

En af grundene til at det gik så hurtigt fremad, skyldes nok især to ting: 
Det at der var lavet et stort analyse arbejde forud, gjorde at alle var klar 
over nødvendigheden af ned skæringerne, så selv pressen var jo knap så 
nådesløse i kritikken af os!
Vi besluttede en skattestigning. Det er jo selvfølgelig ikke lige udpræget 
Venstrepolitik, men i situationen mente vi,  at det var fornuftig. De ekstra 
skattekroner blev brugt til at fjerne de allerværste besparelser, især på æl-
dreområdet. 

Så vi endte med et budget, som 26 ud af 31 i byrådet stod bag. F or mig at se er det 
roli  i i  a  d  bl  d   or  r al  d  i r  i  ro i d  fr idi  

politiske arbejde. Nu er det så en stor opgave for forvaltningen at få de forskellige 
spareforslag gennemført. O g der har vi som politikkere en opgave med at følge op på 
om besparelserne bliver gennemført. 

Nu har vi lige haft en sag om Naturværkstedet, som der i budget 2015 blev besluttet at 
nedlægge. Det blev her sidst på året en stor sag i medierne, nok fordi der ikke tidligt 
nok blev klargjort, hvad der skulle ske med brugerne. Enden blev at forligspartierne bag 
lukningen ændrede beslutningen, af hensyn til brugerne på stedet.

Sådanne sager skulle vi gerne undgå fremover. Når der bliver taget en beslutning om en 

1.

2.
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besparelse, er vi nødt til at stole på, at den bliver gennemført. Ellers kan vi risikere, at 
budgettet ikke holder.

Vi får med de gennemførte besparelser forhåbentlig nu en sund økonomi i kommunen. 
Vi får nu balance mellem indtægter og udgifter, således at vi i de næste budgetter ikke 
skal foretage de drastiske nedskæringer. Hvis så bare folketinget ikke pålægger os ge-
nerelle besparelser, eller at der sker store ændringer i blok tilskuddene. 

I  de senere år har der været en kedelig tendens til at folketinget trækker i tilskuddene, 
og bagefter sender penge ud i form af puljer, ( eks. Æ ldremilliarden)  som kommunerne 
så kan søge.

Det fratager kommunerne en del af deres selvstyre, og udmønter også en masse ekstra 
administration. F or hver gang man etablerer en puljeordning, er der en masse arbejde 
med at ansøge, og bagefter skal man dokumentere at pengene er brugt til formålet.

Så opfordringen må være at folketinget skal udmønte lovene, og så lade kommunerne 
administrere opgaverne.

Med disse ord vil jeg ønske alle et godt nytår     

I T eknik og Bygge u dvalget h ar vi rigtig mange spæ ndende
Af Anders R ohr  J ør ge nsen, byrdsmedlem

I  Teknik og B yggeudvalget har vi rigtig mange spændende og 
store projekter i gang. B landt de mest spændende er udvikling-
sprojektet med at forbinde Esbjerg Havn med byen og hele pro-
jektet omkring Esbjerg Strand, som vil skabe bedre vilkår for 
både erhvervslivet og O ffshore industrien. A nlæggelsen af et 
rekreativt område med kunstig badestrand, og den nye lystbå-
dehavn vil være med til at promovere Esbjerg endnu stærkere 
rent turistmæssigt, noget som jeg synes mangler i den nordlige 
del af vores kommune. Hjemme hos mig selv i den sydlige del, 
lever vi jo nærmest af turisterne. vi har et fantastisk bymiljø som 
jeg synes Esbjerg mangler, derfor er det velfortjent at Esbjer-

genserne nu kan se frem til at følge disse store projekter blive til virkelighed. Nogle af 
de lidt ” mindre”  udfordringer jeg vil arbejde videre med i mit lokalområde, er genska-
b l  af ib  a  a  fi d   l i   b dr  oil  o  ark ri for old i ib  
det er det de mange besøgende påpeger som noget af det der mest mangler i Ribe B y, 
det er meget vigtigt at vi som den næststørste turistattraktion i Jylland også for gode 
point for disse forhold.
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M inisterbesøg p å S ignatu rskolen
Af J espe r F ros t  R as mus sen, byrådsmedlem

Der har igennem længere tid været rigtig meget fokus på folke-
skolen og den nye folkeskolereform som nu kører på sit andet år. 
I  det tidlige efterår kom der pludselig ryster fra Christiansborg 
om, at det der foregik på skolerne i kommunerne var langt fra 
det forligsparterne havde forventet. De barslede derfor med ideer 
om at ændre på rammerne, inden vi som kommune havde haft en 
reel chance for at implementere de omfattende ændringer.
Derfor skrev jeg til vores dengang nye minister Ellen Trane-Nør-
by og inviterede hende til et besøg i Esbjerg, for at vise hende, 
at vi faktisk er nået rigtig langt. B esøget fandt sted i novem-
ber måned, hvor Ellen Trane-Nørby og A nni Mathiessen var på 
besøg på Signaturskolen i Kvaglund.

Her kunne de ved selvsyn opleve 
nogle engagerede lærere og en 
engageret og dygtig skoleledelse 
som er kommet rigtig langt med 
implementering af folkeskolere-
formen. Vores nye skolestruktur 
i Esbjerg Kommune med store 
kol r  r  a rikl r  r d 

til at sikre at der er mere faglig 
fokus på undervisning og læring 
på den enkelte matrikel, mens 
den centrale ledelse kan fokusere 
på de mere overordnede ting.

Målstyret læring er et af de nye begreber i folkeskolereformen, og her kunne A nni og 
Ellen se nogle gode eksempler på hvordan det håndteres i praksis. Vi var på besøg i 
en klasse og så hvordan det foregår i en undervisningstime. Der var hele tiden et klart 
mål med undervisningen, og alle elever vidste helt præcist hvorfor de skulle udføre de 
øvelser de var i gang med. 

Modellen fra Signaturskolen endnu ikke implementeret i samtlige klasser i hele kom-
munen endnu, men det er den vej vi politisk gerne vil – både lokalt og fra forligsparterne 
på Christiansborg.

Tak til A nni og Ellen for at afsætte tid til besøget.
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A D V O K A T
ARNE PAABØL ANDERSEN

(H) KONGENSGADE 44 · 6700 ESBJERG
TLF.  75 13 25 00 · FAX. 75 13 25 02
mail@apalaw.dk · www.apalaw.dk
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Den stør ste u dfordring i mange år  for 
det danske samfu nd

Af C ar l Hol st , fol ket ings medlem

Menneskers kollektive vandringer – migrationsbevægelser - til 
Europa er en af de største udfordringer Danmark står overfor.
Efter i århundrede hvor den folkelige kollektive vandring havde 
retning væk fra Europa til andre kontinenter, til USA , A ustralien 
mv., har vandringerne gennem de senere årtier haft retning mod 
Europa. 

Samtidig kan man ikke længere umiddelbart kende forskel på 
i  o  i ra r.  o l d  a ark  r  

hold i begyndelsen af september 2015 med folkevandringer på 
bl.a. de sønderjyske motorveje.

Det er en udfordring som skal tages alvorligt, da det kan få betydning for opretholdelsen 
af sammenhængskraften i det danske samfund. Derfor skal det sikres at der kun kommer 
et antal som vores samfund kan håndtere med fortsat bevarelse af danske værdier. Men 
også på en måde så integrationen foregår både økonomisk og kulturelt ansvarligt. O g 
endelig skal vi undgår at en stor del af dem kommer til at stå udenfor for det fællesskab, 
hvor man kan forsørge sig selv. Dette er ikke mindst en stor udfordring i dag for udlænd-
inge med ikke vestlig baggrund.

 r i d  l  a  r ri  for lo  o  fik d a  d  kald  rak i d r b  
udlændingeområdet med indførelsen af en ny integrationsydelse på SU-niveau og 
genindført optjeningsprincipper på børnecheck og folkepension for nytilkomne udlænd-
inge. A lt sammen med det formål at gøre det mindre attraktivt at søge asyl i Danmark.
Men det var også baggrunden for aftalen om, at udlændinge fremover skal leve op til 
markant strammere krav, hvis de ønsker at blive danske statsborgere. Det betyder f.eks., 
at de skal dokumentere gode danskkundskaber og have været selvforsørgende i længere 
tid end tidligere. 

O g endelig omkring integrationen var det formålet med etableringen af partnerskabet 
med en række virksomheder og med kommunerne samt frivillige organisationer om, 
a  ilko  i  ko r d  irk o d r . o  d r o  kal rk  
civilsamfundets inddragelse i integrationsopgaven.

r fi d  j ld   l i r  or  dfordri r. i i  r d  a  i for a  
arbejder med løsninger, hvor Danmark tager sin del af det internationale ansvar men 
samtidig sikre at vi at det danske samfund kan rumme de fremmede.

2 1

F remtidens æ ldreby
Af Henning R av n, by-  og r egi onr ådsmedlem

Det foreløbige navn på spændende moderne boliger til ældre på 
et unikt beliggende kommunalt areal på Krebsestien. 
KO RA  rapporten, som alle formentlig har hørt om, pegede blandt 
andet på, at Esbjerg Kommune har en højere dækningsprocent, 
altså for mange plejehjemspladser, i forhold til sammenlignelige 
kommuner. 
I  forbindelse med budgetvedtagelsen blev det derfor besluttet at 
nedlægge 2 mindre plejehjem,  Strandgården i Esbjerg og Riber-
hus i Ribe, samt omdanne plejeboligerne beliggende ved  Ø ster-
bycentret, til ældreboliger. Kollektivhuset i Esbjerg blev ved en 
tidligere budgetvedtagelse besluttet lukket. 

F or at gennemføre disse lukninger og imødegå behovet fremadrettet, blev det samtidig 
besluttet og afsat midler til at udvide plejecenter B ytoften med nye 24 pladser, og opføre 
et helt nyt center, nemlig F remtidens Æ ldreby på Krebsestien.
Stedet skal indeholde et plejecenter med op til 100 boliger, somatiske- og demens 
boliger, ældre – og senior venlige boliger, cafe- og træningsfaciliteter, sygeplejeklinik, 
et lægehus hvis muligt, osv.
B yggeriet skal opføres efter nyeste viden og med henblik på at give beboerne bedst 
mulig livskvalitet og personalet bedst mulige arbejdsforhold. 
F orarbejdet går i gang i 2016 og 
byggeriet planlægges indviet ultimo 
2018.
Regeringen barsler med en National 
demens strategi. I  Esbjerg kommune 
har vi for længst i gangsat mange tilt-
ag på demensområdet, og Sundhed 
og O msorg er i fuld gang i gang med 
at udarbejde en demens strategi, bl.a. 
i samarbejde med National Videns 
Center for demens, ligesom der ind-
hentes al relevant viden fra ind- og udland.
Vi har tidligere afholdt 2 demens konferencer med op mod 1500 deltagere og den 9. 
februar kl. 16 afholder vi endnu en konference i Esbjerg Musikhus med indlæg fra bl.a. 
sundhedsministeren, en neuropsykolog og en adfærdsdesigner. A lle er velkomne.
Sluttelig vil jeg nævne, at Esbjerg Kommune i år modtager godt 20 mill.  til at forbedre 
ældreplejen. Et beløb, der ligger ud over de kommunale budgetter.
Relevante parter, herunder Æ ldreråd og Æ ldresagen vil blive hørt og involveret i forbin-
delse med anvendelsen af midlerne.
Med ønsket om et godt nytår.



2 0

Den stør ste u dfordring i mange år  for 
det danske samfu nd

Af C ar l Hol st , fol ket ings medlem

Menneskers kollektive vandringer – migrationsbevægelser - til 
Europa er en af de største udfordringer Danmark står overfor.
Efter i århundrede hvor den folkelige kollektive vandring havde 
retning væk fra Europa til andre kontinenter, til USA , A ustralien 
mv., har vandringerne gennem de senere årtier haft retning mod 
Europa. 

Samtidig kan man ikke længere umiddelbart kende forskel på 
i  o  i ra r.  o l d  a ark  r  

hold i begyndelsen af september 2015 med folkevandringer på 
bl.a. de sønderjyske motorveje.

Det er en udfordring som skal tages alvorligt, da det kan få betydning for opretholdelsen 
af sammenhængskraften i det danske samfund. Derfor skal det sikres at der kun kommer 
et antal som vores samfund kan håndtere med fortsat bevarelse af danske værdier. Men 
også på en måde så integrationen foregår både økonomisk og kulturelt ansvarligt. O g 
endelig skal vi undgår at en stor del af dem kommer til at stå udenfor for det fællesskab, 
hvor man kan forsørge sig selv. Dette er ikke mindst en stor udfordring i dag for udlænd-
inge med ikke vestlig baggrund.

 r i d  l  a  r ri  for lo  o  fik d a  d  kald  rak i d r b  
udlændingeområdet med indførelsen af en ny integrationsydelse på SU-niveau og 
genindført optjeningsprincipper på børnecheck og folkepension for nytilkomne udlænd-
inge. A lt sammen med det formål at gøre det mindre attraktivt at søge asyl i Danmark.
Men det var også baggrunden for aftalen om, at udlændinge fremover skal leve op til 
markant strammere krav, hvis de ønsker at blive danske statsborgere. Det betyder f.eks., 
at de skal dokumentere gode danskkundskaber og have været selvforsørgende i længere 
tid end tidligere. 

O g endelig omkring integrationen var det formålet med etableringen af partnerskabet 
med en række virksomheder og med kommunerne samt frivillige organisationer om, 
a  ilko  i  ko r d  irk o d r . o  d r o  kal rk  
civilsamfundets inddragelse i integrationsopgaven.

r fi d  j ld   l i r  or  dfordri r. i i  r d  a  i for a  
arbejder med løsninger, hvor Danmark tager sin del af det internationale ansvar men 
samtidig sikre at vi at det danske samfund kan rumme de fremmede.

2 1

F remtidens æ ldreby
Af Henning R av n, by-  og r egi onr ådsmedlem

Det foreløbige navn på spændende moderne boliger til ældre på 
et unikt beliggende kommunalt areal på Krebsestien. 
KO RA  rapporten, som alle formentlig har hørt om, pegede blandt 
andet på, at Esbjerg Kommune har en højere dækningsprocent, 
altså for mange plejehjemspladser, i forhold til sammenlignelige 
kommuner. 
I  forbindelse med budgetvedtagelsen blev det derfor besluttet at 
nedlægge 2 mindre plejehjem,  Strandgården i Esbjerg og Riber-
hus i Ribe, samt omdanne plejeboligerne beliggende ved  Ø ster-
bycentret, til ældreboliger. Kollektivhuset i Esbjerg blev ved en 
tidligere budgetvedtagelse besluttet lukket. 

F or at gennemføre disse lukninger og imødegå behovet fremadrettet, blev det samtidig 
besluttet og afsat midler til at udvide plejecenter B ytoften med nye 24 pladser, og opføre 
et helt nyt center, nemlig F remtidens Æ ldreby på Krebsestien.
Stedet skal indeholde et plejecenter med op til 100 boliger, somatiske- og demens 
boliger, ældre – og senior venlige boliger, cafe- og træningsfaciliteter, sygeplejeklinik, 
et lægehus hvis muligt, osv.
B yggeriet skal opføres efter nyeste viden og med henblik på at give beboerne bedst 
mulig livskvalitet og personalet bedst mulige arbejdsforhold. 
F orarbejdet går i gang i 2016 og 
byggeriet planlægges indviet ultimo 
2018.
Regeringen barsler med en National 
demens strategi. I  Esbjerg kommune 
har vi for længst i gangsat mange tilt-
ag på demensområdet, og Sundhed 
og O msorg er i fuld gang i gang med 
at udarbejde en demens strategi, bl.a. 
i samarbejde med National Videns 
Center for demens, ligesom der ind-
hentes al relevant viden fra ind- og udland.
Vi har tidligere afholdt 2 demens konferencer med op mod 1500 deltagere og den 9. 
februar kl. 16 afholder vi endnu en konference i Esbjerg Musikhus med indlæg fra bl.a. 
sundhedsministeren, en neuropsykolog og en adfærdsdesigner. A lle er velkomne.
Sluttelig vil jeg nævne, at Esbjerg Kommune i år modtager godt 20 mill.  til at forbedre 
ældreplejen. Et beløb, der ligger ud over de kommunale budgetter.
Relevante parter, herunder Æ ldreråd og Æ ldresagen vil blive hørt og involveret i forbin-
delse med anvendelsen af midlerne.
Med ønsket om et godt nytår.



2 2

EdC  F a n ø  
S t r a n d ve j e n  1 0 A
N o r d b y 
6 7 2 0  F a n ø
T l f . :  7 6  6 6  0 1  0 2
F a x. :  7 6  6 6  0 1  0 4
E - m a i l :  6 7 �@ e d c. d k
w w w :  w w w . e d c. d k/ F a n o

2 �

Ef t e r f ø d s e l  m e d  m o r  i  f o k u s

Et hold for nybagte mødre, hvor der 
tages hensyn til kroppen efter gravi-
ditet og fødsel. Styrke og bevidsthed 
omkring bækkenbund, mave og 
ryg genfindes, mens hele kroppen 
styrkes til fortsat at kunne bære barn 
og klare dagens gøremål uden gener.

st a r t : onsdag den 24-02-2016 kl. 
9:00-10:30
st e d :  B r a m m i n g  K u l t u r -  o g  F r i t i d -
sce n t e r ,  D a n se sa l e n
I d r æ t s A l l é  1 0 ,  6 7 4 0
P r i s :  kr .  7 7 5 , 0 0
U n d e r v i s e r :  T r i n e  N i e l se n
ti m e r :  1 0 , 0 0

tr i v s e l s m o t i o n i s t e r n e

Bevægelse og samvær
Et hold, hvor du møder nye men-
nesker og får dig rørt på samme tid. 
Særlig velegnet til mennesker i den 
tredie alder.

st a r t : onsdag den 24-02-2016 kl. 
12:00-13:30
st e d :  B r a m m i n g  K u l t u r -  o g  F r i t i d -
sce n t e r ,  D a n se sa l e n
I d r æ t s A l l é  1 0 ,  6 7 4 0
P r i s :  kr .  �5 0 , 0 0
U n d e r v i s e r :  T r i n e  N i e l se n
ti m e r :  1 0 , 0 0

A k v a r e l  f o r  b e g y n d e r e

Har du lyst til at male akvarel og lære 
nogle grundlæggende teknikker ved 
akvarelmaling, er dette kurset for dig. 
Akvarelmaling er en dejlig udtryks-
form. Og materialerne er lette at have 
med sig, så man kan altid male, der-
hjemme, på rejsen eller hvor man vil! 
Du lærer at anvende akvarelmalingen 
på en hensigtsmæssig, lys og let 
måde. Vi arbejder med enkle pensel-
strøg og laver forskellige øvelser, der 
giver godt kendskab til nogle af akva-
rellens muligheder. Når du kender 
materialerne og nogle få teknikker, 
kan du efterfølgende eksperimentere 
videre på egen hånd. Hvis der er be-
hov, kan jeg skaffe et godt begynder-
sæt med maling, gode pensler samt 
akvarel papir. (pris ca. 200,-kr) Du 
kan også medbringe egne materialer, 
hvis du har noget derhjemme. 

st a r t : onsdag den 3-02-2016 kl. 
16:00-18:00
st e d :  N o r d r e  S ko l e ,  F o r m n i n g / b i l l e d -
ku n st
G a b e l sve j  8 ,  6 7 4 0   
P r i s :  kr .  4 5 0 , 0 0
U n d e r v i s e r :  H e n r i e t t e  N yg å r d  K r i s -
t e n se n
ti m e r :  1 0 , 0 0

lO F  V a r d e  -  Es b j e r g

w w w . e s b j e r g . l o f . d k
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Af J ør ge n P renslev , R ibe

Carl Holst sagen er tilsyneladende for nogle en stor sag. F or mig 
dybest set en lille sag. Men F olkedybet har talt. Så strømmer alle 
over med forargelse.  O g ja, Carl Holst skulle såmænd nok have 
vundet den valgkamp alligevel.  Men nu har alle forladt skuden. 
Manden står til offentlig spanking - på torvet, i byen, på landet, 
ved gadekæret - præcis som man gjorde i fordums tid.
Men dybest set drejer det sig om nogle få offentlige midler, som 
er blevet brugt lidt forkert. Midlerne er dog ikke brugt til tant og 
fjas. De er brugt i en valgkamp i folkestyres navn.  
Skulle vi ikke i stedet slå ring om en mand, som mange har været 
med til at vælge?  B urde vi ikke i vores menneskelighed støtte 

manden?    “ Jo vist”  vil nogle sige - “ Men vi vidste jo ikke, han havde brugt offentlige 
midler” . 
Men hvem er så uskyldsren, at vi kan sige os fri for en gang imellem at have handlet lidt 
uskønt for at sige det lidt mildt. 
O g så til en af de for mig at se store skandaler: Tabet af milliarder i Skat.
Her har politikere og embedsmænd handlet kritisabelt, så staten - ja vi alle - har mistet 
milliarder af kroner. Stort set alle sidder på deres poster endnu. Dog vil jeg retfærdigvis 

 d  ok ikk  r l  a  fi d  k l r o r  o  ar l  a ar . 
Men jeg har selv som offentlig ansat oplevet, at der bare ikke er nogen, som gør op med 
en syg kultur - bare lader stå til. 
Der spildes og dermed mistes efter min mening millioner selv i vores egen lille kom-
mune fx. indenfor ældreområdet. Det burde være et krav, at beslutningstagerne skal 
følge et kursus i ledelse og samarbejde. 
Jeg krummer i den grad tæer, når jeg ser kommunen spilde resurser, som kunne være 
brugt langt mere hensigtsmæssige og ja, mere smarte. Ville samme personer i deres 
egen husholdning eller egen virksomhed have samme adfærd?  Næppe.
Man overser eller vælger at overse, at tingene kan gøres smartere. F or straks står poli-
tiske modstandere med beskyldninger om at ville spare på fx. ældreplejen. O g det må vi 
selvfølgelig ikke. Men gøre tingene mere smarte til gavn for alle - Hvorfor ikke?  Skal 
vi ikke vælge en reel innovationsvilje og en gang for alle tage det opgør med politiske 

od a d r  i   k  blo  r a  o  r   i d i   a -
gende og bureaukratisk system.  
Der skal tænkes nyt og anderledes både hvad angår de helt konkrete handlinger men 
så sandelig også ledelsesmæssigt.  De ansatte skal tildeles mere ansvar ellers bliver de 
passive og ligeglade. O g de pårørendes indsats bør kunne optimeres og bruges som en 
la  d k  o  d  r dl d  l j  o  o or .
r i ko ik k  a  d  r j  i r. r d r b dr  l i r  a.

Der er små og s tore skandaler
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M idtvejsstatu s på K u ltu r &  F ritidsområd et
Af J ak ob L os e, byrådsmedlem

Det er tid til at gøre status for de første to år i denne byrådsperi-
ode, og jeg sad derfor for nylig og læste Venstres handlingsplan 
for valgperioden 2014- 2017 igennem. Meget er sket i vores kom-
mune siden valget i november 2013, men heldigvis mener jeg, at 
i ka   o l  od  or  b  d  d l af i d a o -

råderne inden for kultur og fritid. Det trælse først: vi var i forbin-
delse med dette års budget igennem en historisk stor spareøvelse. 
Her holdt administrationen, sundhed og omsorg, socialområdet 
og også kultur &  fritidsområdet mest for. Med besparelser på 50 
millioner på kultur &  fritidsområdet over 4 år giver det sig selv, 
at vi ikke har kunnet opretholde det samme høje serviceniveau 

som tidligere. Dette betyder, at bl.a. foreningerne i vores kommune kommer til at betale 
en større del af huslejen for brug af faciliteter end tidligere. Det er rigtig ærgerligt, at vi 
skal pålægge de mange aktive i vore foreninger en ekstra økonomisk byrde, men vi vil 
for a  li  for f i  i for old il d   a dr  ko r. M d f ld i dfa i  af 
de nye lokaletilskuds- og gebyrregler vil foreningerne modtage 87 %  lokaletilskud eller 
skulle betale 13 %  gebyr. På andre områder synes jeg, vi enten er godt på vej til eller 
allerede har indfriet vore valgløfter. En af målsætningerne var bedre samspil mellem 
foreningslivet og de kommunale institutioner. Her mener jeg, at vi er nået rigtig langt. 
En af grundtankerne med den åbne folkeskole er partnerskaber mellem skoler, institu-
tioner, foreninger og erhvervsliv, og i øjeblikket er alle vore skoler i gang med at indgå 
sådanne aftaler, som bliver en w in-w in for både foreningsliv og børnene, som bliver 
” udsat”  for alt det, foreningslivet og de kommunale institutioner har at byde på. Et andet 
indsatsområde i handlingsplanen var muligheden for at støtte nye ideer og tiltag fra de 
lokale ildsjæle. På trods af besparelserne på området er der fortsat puljemidler at søge til 
både eksisterende projekter og nye ideer. Der er bl.a. mulighed for at søge den såkaldte 
Nem-pulje, hvor man i løbet af maksimalt 5 arbejdsdage får tilbagemelding på, om man 
har fået tilskud til mindre, kulturelle, nyskabende projekter. På event-siden ønskede vi 
i handlingsplanen at sætte Esbjerg Kommune på landkortet. Det må vi også konstatere 
er lykkedes. A lene siden valget i 2013 har vi haft Tall Ships Races i 2014 med mere 
end 600.000 gæster. Dette imponerende løb gæster igen Esbjerg i 2018 i forbindelse 
med Esbjerg Havns 150-års jubilæum. Vi har haft Par-VM i Speedw ay og curling EM 
for både herrer og damer. Curling VM for damer kommer til Esbjerg i 2019. O veni kan 
lægges de mange andre gode arrangementer, som løbende afvikles i Esbjerg Kommune. 
Jeg synes, vi kan være godt tilfredse med midtvejsstatus på kultur &  fritid. Vi har et 
sprudlende foreningsliv og nogle stærke og spændende kulturinstitutioner, som er så 
vigtige for bosætningen og udviklingen i vort område. 
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Af J ens V ind, byrådsmedlem og E mma P oul sen, pol it isk or dfør er V U  E sbj erg

” Dansk F olkeparti vinder valget, hvis vi 
lader Dansk F olkeparti og deres EU-skep-
sis dominere den politiske dagsorden. Lad 
os i stedet være partiet, der går til valg på de 
positive budskaber om frihandel, erhverv-
sudvikling og EU som fredens og frihedens 
projekt. Kun sådan vinder vi EU-valget.”
Således skrev vi i ” VU mener” -artiklen i 
Kornblomsten i foråret 2014, hvor vi adva-
rede mod, at vi i Venstre ikke skulle gå med 
på myten om, at såkaldt ” velfærdsturisme”  

ar  r l for da k lf rd. kla li i  fik i r   r d l  af ar i r  o  
i særdeleshed Venstre, hoppede med på bølgen, og vores forudsigelse om, at DF  derfor 
ville vinde EU-valget, gik i opfyldelse.
Selvom der siden intet er sket for at stoppe såkaldt velfærdsturisme, er det ikke længere 
et emne i den politiske debat, men desværre er danskernes EU-skepsis vokset sig endnu 
større. Derfor tabte vi folkeafstemningen om at omdanne retsforbeholdet til en tilvalgs-
ordning, og derfor er vi liberale ved at tabe kampen om det europæiske projekt. 
De to tabte EU-valg er symptomer på et endnu mere fundamentalt problem, som ikke 
kun handler om EU-politik. Dansk F olkeparti stormer stadig frem, og er i dag også 
større end Venstre i F olketinget. Lader vi udviklingen fortsætte som nu, kommer Dansk 
F olkeparti også til at gå stærkt frem til næste kommunalvalg, på bekostning af Venstre. I  
Esbjerg kan scenariet ganske vel blive, at Dansk F olkeparti bliver et af B yrådets største 
partier, og vores parlamentariske situation vil blive forværret til følge.
Vi kan ikke give hele skylden til mediernes fokus på personsager. Vi bærer et medansvar 
for den folkestemning, der den 3. december gav os et valgnederlag, og som gav os en 
voldsom tilbagegang til F T-valget. Dansk F olkeparti vinder valget, hvis de får lov at 
styre debatten og retorikken. B åde når det drejer sig om EU, asylpolitik, grænsekontrol 
o  lf rd r i i r  d  il a   d ba  ilba   or   ba al d l  
og ikke gå med på Dansk F olkepartis populistiske linje. 

Dansk F olkeparti vinder valget, h vis…
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O pslagstavlen
M andag 8. f ebru ar kl. 19.00

A fholder Grimstru p -  Vester N yk irke Venstreforening og 
Vejru p -  Gør ding Venstreforening generalforsamling 

i Vejrup Endrup F ritidscenter, Vejrup  m. fællesspisning pris kr. 50 
indlæg fra Viceborgmester Jesper F rost Rasmussen

Tilmelding senest 2. februar 

T irsdag den 9.f ebru ar K L 19.30
A fholder O bbekjæ r-  K alvslu nd venstre generalforsamling

G æstetaler Kurt B jærum. 
Evt ændring hold øje med annoncering i ugeavisen

T orsdag den 1 1.f ebu ar kl.18.30
A fholder Vester N ebel Venstreforening generalforsamling

i  Sognehuset  m/guleærter
Politisk indlæg ved Henning Ravn  

Tilmelding til Egon 75169343, M ail:erna-egon@bbsyd.dk

T irsdag den 23. f ebru ar kl. 19,00
A fholder  Bramming Venstre generalforsamling 

i Kosmorama, Storegade 8 i  B ramming 
G æstetaler Stephanie Lose som beretter om Regionsrådets arbejde

Herefter vil der være lidt underholdning, og også lidt godt til gane oh mave!
Tag din nabo med til en hyggelig aften

T irsdag den 23. f ebru ar klokken 19.00
A fholder H viding- Vester Vedsted væ lgerforening generalforsamling 

i I  Egebæk-Hviding Kultur- og A ktivitetscenter

O nsdag den 24. f ebru ar 2016 k l. 19.00
A fholder Venstre E sbjerg Vest generalforsamling

i Jon og Dittes hus
Politisk indlæg af folketingsmedlem Carl Holst og efterfølgende vinsmagning

O nsdag den 24. f ebru ar 2016 k l. 19.00
A fholder E sbjerg Venstreforening generalforsamling 

på Restaurant Parken - dagsorden udsendes direkte til medlemmerne

T orsdag den 3. m arts kl 19.00
A fholder S neu m -  T jæ reborg Venstreforening generalforsamling 

på B lichers Kro i Tjæreborg m. fællesspisning kl. 18.00 
ved tilmelding til Henrik på tlf. 75175421 m ail hat@post.tele.dk senest man. 1. marts

T orsdag den 31.m arts kl. 19.00
A fholder Venstres K ommu neforening E sbjerg G eneralforsamling 
i Darum Kultur- og F ritidscenter,Nørrebyvej 16A , 6740 B ramming

G æstetaler er Justitsminister Søren Pind
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A f se n d e r :  L e n a  S .  Jø r g e n se n ,  G a l e a se n  7 ,  6 7 1 0  E sb j e r g  V

H a r  d u  ve n n e r ,  b e ke n d t e ,  n a b o e r  m . v .  so m  ø n ske r  a t  vi d e  m e r e  o m  
V e n st r e  e l l e r  V e n st r e  U n g d o m ,  så  g i v d e m  d e t t e  b r e vko r t .

 eg vil gerne vide ere o  e ne

    

 eg vil gerne kontaktes af den lokal  

    V e n st r e  f o r m a n d

 eg nsker at blive edle  af enstre

 eg vil gerne kontaktes af en lokal er

 eg nsker at blive edle  af 

N a vn :  

A d r :  

ostnr /b  

S e n d e s t i l :

K e t t y C h r i st o f f e r se n

O m m e ve j  2

6 7 4 0  B r a m m i n g

E l l e r  m a i l e s t i l :

ke o t @ m a i l . d k




